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Innstilling fra finanskomiteen om Representant-
forslag fra stortingsrepresentantene Morten
Stordalen, Hans Andreas Limi, Frank Edvard Sve
og Marius Arion Nilsen om et nytt helhetlig bil-
avgiftssystem

Til Stortinget

1. Bakgrunn
I dokumentet ble det 29. mars 2022 fremmet

følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag til et hel-
hetlig bilavgiftssystem basert på følgende premisser:
– Vektkomponenten i engangsavgiften for personbil

og vare-/bobil fjernes. Volumkomponenten i
engangsavgiften for MC fjernes. Engangsavgiften
fases ut over tid.

– Omregistreringsavgiften reduseres til selvkost.
– Trafikkforsikringsavgiften skal være teknologinøy-

tral. Trafikkforsikringsavgiften for MC reduseres til
50 pst. av avgiften for personbil. Lavsats i trafikkfor-
sikringsavgiften avvikles, slik at kjøretøy som
eksempelvis veteranbil, snøscooter og traktor blir
avgiftsfrie.

– Veibruksavgiften på drivstoff avvikles.
– Opparbeidet bompengegjeld slettes ved å gjøre

bruk av infrastrukturfondet.
– Nye veier bygges uten bompenger, og samferd-

selsprosjekter som inkluderes i kommende Nasjo-
nal transportplan, skal være offentlig finansiert.

– Brukerbetaling på ferger på riks- og fylkesveinettet
fjernes.

– Veiprising som system for avgiftsinnkreving avvi-
ses.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslaget.

2. Komiteens merknader
2.1 Innledning

Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t ,  L i s e  C h r i s t o f f e r s e n ,  F r o d e  J a c o b s e n ,
l e d e r e n  E i g i l  K n u t s e n ,  M a y  B r i t t  L a g e s e n ,
Te l l e f  I n g e  M ø r l a n d  o g  M o n a  N i l s e n ,  f r a
H ø y r e ,  T i n a  B r u ,  M a h m o u d  F a r a h m a n d ,
H e i d i  N o r d b y  L u n d e  o g  H e l g e  O r t e n ,  f r a
S e n t e r p a r t i e t ,  K j e r s t i n  Wø y e n  F u n d e r u d ,
G e i r  P o l l e s t a d  o g  Pe r  M a r t i n  S a n d t r ø e n ,  f r a
F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  H a n s  A n d r e a s  L i m i  o g
R o y  S t e f f e n s e n ,  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r -
t i ,  K a r i  E l i s a b e t h  K a s k i ,  f r a  R ø d t ,  M a r i e
S n e v e  M a r t i n u s s e n ,  f r a  Ve n s t r e ,  S v e i n u n g
R o t e v a t n ,  f r a  M i l j ø p a r t i e t  D e  G r ø n n e ,  L a n
M a r i e  N g u y e n  B e r g ,  o g  f r a  K r i s t e l i g  F o l k e -
p a r t i ,  K j e l l  I n g o l f  R o p s t a d , viser til at finansmi-
nisteren har uttalt seg om representantforslaget i brev
av 29. april 2022. Brevet følger som vedlegg til denne
innstillingen.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene
fra Fremskrittspartiet, viser til at de årlige avgiftsinntek-
tene fra drivstoff og motorvogner har blitt redusert med
6 mrd. kroner tilsvarende 11,5 pst. i perioden 2013–
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2018. I samme periode økte innbetalingen fra bompen-
ger med 3,3 mrd. kroner. De innbetalte avgiftene på
drivstoff og motorvogner fortsetter å gå ned, og er redu-
sert med ytterligere 4,6 mrd. kroner tilsvarende 11 pst
fra 2019 til 2020 (kilde: SSB).

F l e r t a l l e t  viser videre til at i dag blir en større an-
del elbiler solgt utenfor byene. I 2020 sto elbiler for 40
pst. av de nyregistrerte bilene i storbyene. Denne ande-
len var redusert til 36 pst. i 2021. 82 pst. av alle nyregist-
rerte personbiler i Vestland var elektriske i 2021, tett et-
terfulgt av Vestfold og Telemark og Møre og Romsdal,
hvor elektriske biler utgjorde 78 og 77 pst. av nybilsal-
get. I Oslo var kun 57 pst. av nybilsalget personbiler med
elektrisk motor.

F l e r t a l l e t  viser også til at det ikke lenger bare er
husholdninger med høy inntekt som kjøper elbiler. I
2020 kjøpte husholdningene med høyest inntekt 21 pst.
av de nye elbilene, mens husholdningene med under
gjennomsnittlig inntekt kjøpte 23 pst. (kilde: SSB).

F l e r t a l l e t  viser til at det er nedsatt et utvalg som
studerer perspektiver for fremtidens skatte- og avgifts-
system. Utvalget skal også gjennomføre en helhetlig
vurdering av bilavgiftssystemet. F l e r t a l l e t  tilrår å av-
vente utvalgets anbefalinger.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  F o l k e p a r t i  viser til at samlede
avgifter fra omsetning og bruk av bil er redusert betyde-
lig i løpet av åtte år med regjeringen Solberg og et bor-
gerlig flertall på Stortinget. Dette skyldes i hovedsak at
elbiler er unntatt engangsavgift og merverdiavgift, og
naturlig nok ikke betaler bruksrelaterte avgifter som er
knyttet til drivstofforbruk. I tillegg er det gjort andre til-
pasninger av avgiftssystemet som også har hatt positiv
effekt på den samlede avgiftsbelastningen. D i s s e
m e d l e m m e r  er av den oppfatning at enkeltavgifter
og det samlede avgiftsnivået som hovedregel må vurde-
res i de ordinære budsjettprosessene, slik at det er mulig
å se endringene i sammenheng og vurdere effekten det
vil ha på statsbudsjettet som helhet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er viktig med en
helhetlig gjennomgang av bilavgiftssystemet. Dette er et
arbeid som ble startet under regjeringen Solberg, og
Torvik-utvalget vil foreta en helhetlig gjennomgang av
bilavgiftssystemet som en del av sitt arbeid. Med en sta-
dig økende andel nullutslippskjøretøy i den norske bil-
parken er det nødvendig å gjøre endringer som sikrer et
fremtidig bærekraftig avgiftssystem som oppleves som
rettferdig og som fortsatt premierer miljøvennlige løs-
ninger.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  mener at bilavgiftene er for høye og må redu-
seres. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at høye avgifter på
kjøp og bruk av bil rammer hardest folk med middels og

lave inntekter, og utstrakt bruk av særavgifter til staten
er usosialt. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at i Frem-
skrittspartiets regjeringstid ble bilavgiftene redusert og
statens inntekter fra bilistene ble betydelig redusert.
D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at en av Arbeiderparti–
Senterparti-regjeringens prioriteringer fra statsbudsjet-
tet i 2022 har vært å øke både kjøretøy- og drivstoffav-
giftene. Høye særavgifter gjør staten rikere, men
befolkningen fattigere.

Samtidig som regjeringen har økt avgiftene på bil i
2022 og varslet nye økninger for 2023, skal også veibyg-
gingen reduseres. Prosjekter utsettes og skal senere byg-
ges med dårligere standard. D i s s e  m e d l e m m e r  re-
gistrerer at disse signalene kommer fra regjeringen sam-
tidig som den norske stat tjener store summer med et
rekordstort handelsoverskudd. D i s s e  m e d l e m m e r
vil ta et oppgjør med denne utviklingen. Hovedveiut-
bygging for å binde landsdelene sammen må fortsette,
og dette er til fordel både for husholdningene og bedrif-
tene. D i s s e  m e d l e m m e r  mener at hovedveiene skal
bygges med fullverdig standard som høyhastighetsveier
som legger til grunn et høyere trafikkgrunnlag i tiden
fremover. D i s s e  m e d l e m m e r  vil i denne sammen-
heng vise til Fremskrittspartiets forslag til Nasjonal
transportplan for 2022–2033 om utvikling av et fullver-
dig høyhastighetsveinett uten bruk av bompenger.
D i s s e  m e d l e m m e r  mener at utbygging og vedlike-
hold av veisystemet er et offentlig ansvar, og regningen
skal ikke skyves over på bilistene ved bruk av bompen-
ger. På denne bakgrunn vil derfor d i s s e  m e d l e m -
m e r  avvikle den opparbeidede bompengegjelden på
61 mrd.kr ved å gjøre bruk av infrastrukturfondet og
bygge nye veier uten bompenger. Det følger av stats-
rådens svarbrev at det også er store fremtidige bompen-
geforpliktelser særlig knyttet til bypakker. D i s s e
m e d l e m m e r  viser til at bypakkene bare i begrenset
grad omfatter veibygging, og at det er feil at bilistene
skal finansiere andre trafikanters transporthverdag
gjennom bompenger. Store kollektivprosjekter må fi-
nansieres av staten og lokale myndigheter, ikke av lan-
dets bilister. D i s s e  m e d l e m m e r  er også motstande-
re av at folk som bruker bilen til sin hverdagstransport,
også skal finansiere driften av kollektivtrafikken i by-
områdene.

D i s s e  m e d l e m m e r  vil ha et nytt system for
bilavgifter som er teknologinøytralt og med langt færre
særavgifter enn i dag. Bilen er vårt viktigste og mest flek-
sible transportmiddel og ikke først og fremst et skat-
teobjekt, som har vært situasjonen i Norge i altfor man-
ge år. D i s s e  m e d l e m m e r  vil forsvare retten til å kjø-
re egen bil og vil ikke ha GPS-basert veiprising som
innebærer fullstendig overvåkning og innføring av
bompenger på hele veisystemet.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er riktig å be-
handle prinsipper for et nytt bilavgiftssystem på selv-
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stendig grunnlag og ikke som en del av en årlig budsjett-
prosess. Et nytt system skal fases inn over noe tid, og si-
den det ikke er flerårige budsjetter, vil dette etter d i s s e
m e d l e m m e r s  oppfatning bli en feil tilnærming til
grunnleggende systemendringer. I de årlige budsjettene
vil man komme tilbake til prioriteringene av avgiftsre-
duksjoner med budsjettinndekning. D i s s e  m e d l e m -
m e r  vil i denne sammenheng vise til forslag fra Frem-
skrittspartiet i ekstrabudsjett, Prop. 78 S (2021–2022),
jamfør Innst. 270 S (2021–2022), om avvikling av driv-
stoffavgiftene for å dempe prisveksten og redusere faren
for inflasjon.

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen fremme forslag til et hel-
hetlig bilavgiftsystem basert på følgende premisser;
– Vektkomponenten i engangsavgiften for personbil

og vare-/bobil fjernes. Volumkomponenten i
engangsavgiften for MC fjernes. Engangsavgiften
fases ut over tid.

– Omregistreringsavgiften reduseres til selvkost.
– Trafikkforsikringsavgiften skal være teknologinøy-

tral. Trafikkforsikringsavgiften for MC reduseres til
50 pst. av personbil. Lavsats i trafikkforsikringsav-
giften avvikles, slik at kjøretøy som eksempelvis
veteranbil, snøscooter og traktor blir avgiftsfrie.

– Veibruksavgiften på drivstoff avvikles.
– Opparbeidet bompengegjeld slettes ved å gjøre

bruk av infrastrukturfondet.
– Nye veier bygges uten bompenger, og kommende

prosjekter i Nasjonal transportplan skal være
offentlig finansiert.

– Brukerbetaling på ferger på riks- og fylkesveinettet
fjernes.

– Veiprising som system for avgiftsinnkreving avvi-
ses.»

2.2 Engangsavgiften
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene

fra Fremskrittspartiet, viser til at forslagsstillerne ønsker
at vektkomponenten i engangsavgiften for personbil og
vare-/bobil fases ut over tid. Dette vil bidra til å favorise-
re tyngre kjøretøy som har høyere utslipp. F l e r t a l l e t
viser i den forbindelse til at engangsavgiften og driv-
stoffavgiftene i tillegg til å være fiskale avgifter også
aktivt brukes for å gi insentiver til å redusere utslippene
fra bilparken. Bilavgiftene vi har i Norge, og utviklingen
i disse har bidratt til at av nybilsalget på 176 000 første-
gangsregistrerte personbiler i 2021 var 65 pst. elektriske
(kilde: SSB).

F l e r t a l l e t  viser til at inntektene fra engangsavgif-
ten er anslått til 8,7 mrd. kroner, og at forslagsstillerne
ikke har fremmet forslag om inndekning av inntekts-
bortfallet ved en utfasing av avgiften.

F l e r t a l l e t  kan på denne bakgrunn ikke støtte for-
slaget.

2.3 Omregistreringsavgiften
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene

fra Fremskrittspartiet, viser til at forslagsstillerne fore-
slår å redusere omregistreringsavgiften til selvkost. Om-
registreringsavgiften er en fiskalavgift som er tenkt å er-
statte fravær av merverdiavgift på bruktbilsalg. Avgiften
er ikke et gebyr for dekning av statens utgifter til omre-
gistrering av kjøretøy.

F l e r t a l l e t  viser til at inntektene fra omregistre-
ringsavgiften i budsjettet for 2022 er anslått til 1,5 mrd.
kroner. Forslagsstillerne har ikke foreslått inndekning
for den tapte inntekten.

F l e r t a l l e t  kan på denne bakgrunn ikke støtte for-
slaget.

2.4 Trafikkforsikringsavgiften
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene

fra Fremskrittspartiet, viser til at forslagsstillerne frem-
mer forslag om at trafikkforsikringsavgiften for MC re-
duseres til 50 pst. av avgiften for personbil, og at lav sats
avvikles.

F l e r t a l l e t  viser til at forslagene som fremmes, vil
medføre et provenytap på anslagsvis 380 mill. kroner.
F l e r t a l l e t  viser til at forslagsstillerne ikke har frem-
met inndekningsforslag for disse tapte inntektene.

F l e r t a l l e t  kan på denne bakgrunn ikke støtte for-
slaget.

2.5 Veibruksavgiften på drivstoff
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene

fra Fremskrittspartiet, viser til at veibruksavgiften som
foreslås avviklet, skal prise de eksterne kostnadene som
bruk av kjøretøy medfører, utenom utslipp av CO2 som
prises gjennom CO2-avgiften på drivstoff. Eksterne kost-
nader ved bilkjøring er helse- og miljøskadelige utslipp,
ulykker, veislitasje, støy og kø. Ved å fjerne denne avgif-
ten vil også prisingen av disse eksternalitetene fjernes.
F l e r t a l l e t  er av den oppfatning at avgiftssystemet er
godt egnet til å fange opp eksterne kostnader. Skal vei-
bruksavgiften på drivstoff fjernes, må den erstattes med
en annen avgift som fanger opp disse kostnadene som
bilkjøring påfører omgivelsene.

F l e r t a l l e t  viser også til at å fjerne denne avgiften
vil gi et provenytap på 14 mrd. kroner som må dekkes
inn gjennom kutt andre steder eller gjennom økte skat-
ter.

F l e r t a l l e t  kan på denne bakgrunn ikke støtte for-
slaget.
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2.6 Opparbeidet bompengegjeld og 
finansiering av nye veier

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene
fra Fremskrittspartiet, viser til at bompenger bidrar til
finansiering av en rekke vei- og kollektivtiltak i alle deler
av landet. Bompengefinansiering skal som hovedregel
være vedtatt av fylkeskommunen og de kommuner som
er direkte berørt. F l e r t a l l e t  viser til svar fra finansmi-
nisteren hvor det går frem at anslaget for samlede bom-
pengeforpliktelser er på 250 mrd. kroner. F l e r t a l l e t
viser til at forslagsstillerne ønsker å finansiere dette fra
Infrastrukturfondet, hvor det i dag er satt av 100 mrd.
kroner. Formålet med fondet var at avkastningen av
fondet skulle benyttes til vei-, jernbane- og kystformål.
De 100 mrd. kronene i infrastrukturfondet er satt av
«under streken» – på en 90-post. Skal dagens bompen-
gegjeld og finansieringen av nye veier skje over stats-
budsjettet, må det derfor finnes inndekning for over 250
mrd. kroner.

F l e r t a l l e t  kan på denne bakgrunn ikke støtte for-
slaget.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  viser til at bompen-
ger har blitt en viktig del av finansieringsgrunnlaget for
mange veiprosjekter og har bidratt til at prosjektene
har blitt realisert tidligere enn om de skulle blitt fullfi-
nansiert med offentlige midler. Selv om bompenger har
en del negative konsekvenser, har nytten og behovet for
rask utbygging av veier gjort at det har vært lokal vilje til
å bruke bompenger som en del av finansieringsgrunnla-
get. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at den samlede stat-
lige finansieringen av norsk veibygging har økt
betydelig under regjeringen Solberg, og at samferdsels-
budsjettet er tilnærmet doblet i løpet av åtte år. Den
statlige finansieringen har økt mer enn bompengefi-
nansieringen, og den relative bompengeandelen er der-
for redusert i denne perioden. D i s s e  m e d l e m m e r
viser videre til Nasjonal transportplan 2022–2033 som
ble behandlet i Stortinget i 2021, og legger den til grunn
for sine prioriteringer og rammer for finansiering, her-
under bruk av bompenger. Videre vises det til finansmi-
nisterens redegjørelse vedrørende nedbetaling av
bompengegjeld og bruk av infrastrukturfondet.

2.7 Brukerbetaling på ferger
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene

fra Fremskrittspartiet, viser til at forslagsstillerne fore-
slår å fjerne brukerbetaling på ferger på riks- og fylkes-
veinettet. F l e r t a l l e t  viser til at dette vil føre til et pro-
venytap, og at forslagsstillerne ikke har fremmet forslag
til dekning.

F l e r t a l l e t  kan på denne bakgrunn ikke støtte for-
slaget.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,  Ve n -
s t r e  o g  K r i s t e l i g  Fo l k e p a r t i  viser til at arbeidet
med å redusere fergetakstene startet i revidert budsjett
for 2021, og ble videreført i statsbudsjettet for 2022. Yt-
terligere reduksjoner i fergetakstene må gjøres i forbin-
delse med de ordinære budsjettene.

2.8 Veiprising
Ko m i t e e n s  f l e r t a l l , alle unntatt medlemmene

fra Fremskrittspartiet viser til at forslagsstillerne ønsker
å avvise veiprising som et system for avgiftsinnkreving.
Dette er en utredning som ble etterspurt av Stortinget,
og som vil ferdigstilles våren 2023.

F l e r t a l l e t  vil avvente utredningen før den tar stil-
ling til dette forslaget.

3. Forslag fra mindretall
Forslag fra Fremskrittspartiet:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringen fremme forslag til et hel-
hetlig bilavgiftsystem basert på følgende premisser:
– Vektkomponenten i engangsavgiften for personbil

og vare-/bobil fjernes. Volumkomponenten i
engangsavgiften for MC fjernes. Engangsavgiften
fases ut over tid.

– Omregistreringsavgiften reduseres til selvkost.
– Trafikkforsikringsavgiften skal være teknologinøy-

tral. Trafikkforsikringsavgiften for MC reduseres til
50 pst. av personbil. Lavsats i trafikkforsikringsav-
giften avvikles, slik at kjøretøy som eksempelvis
veteranbil, snøscooter og traktor blir avgiftsfrie.

– Veibruksavgiften på drivstoff avvikles.
– Opparbeidet bompengegjeld slettes ved å gjøre

bruk av infrastrukturfondet.
– Nye veier bygges uten bompenger, og kommende

prosjekter i Nasjonal transportplan skal være
offentlig finansiert.

– Brukerbetaling på ferger på riks- og fylkesveinettet
fjernes.

– Veiprising som system for avgiftsinnkreving avvises.

4. Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene fra

Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet, Sosialistisk Ven-
streparti, Rødt, Venstre, Miljøpartiet De Grønne og Kris-
telig Folkeparti.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende
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v e d t a k :

Dokument 8:163 S (2021–2022) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Morten Stordalen,

Hans Andreas Limi, Frank Edvard Sve og Marius Arion
Nilsen om et nytt helhetlig bilavgiftssystem – vedtas
ikke.

Oslo, i finanskomiteen, den 24. mai 2022

Eigil Knutsen Lan Marie Nguyen Berg
leder ordfører
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